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 سرمایه گذاری 38 میلیارد دلاری ایران و روسیه
 در کریدور شمال- جنوب

دو کشور ایران و روسیه تاکنون سرمایه گذاری 38 میلیارد دلاری در کریدور 
شمال- جنوب انجام داده اند.

در مراسم افتتاحیه همایش بین المللی »کریدور شمال جنوب – مفهوم جدید« که در آستراخان 
روسیه برگزار شد، استاندار آستراخان روسیه، سفیر جمهوری اسلامی ایران در روسیه، مدیر راه 
آهن افغانستان، مدیر راه آهن عراق و رئیس باشگاه همگرایی شمال – جنوب سخنرانی داشتند.
در نشست تخصصی این همایش مدیر بندر ایرانی سالیانکا در روسیه با بیان اینکه کریدور بین 
المللی شمال- جنوب، عنصر کلیدی شبکه حمل و نقل اوراسیا است، به سه مسیر غربی، شرقی و 
دریایی یا ترانس کاسپین اشاره کرد و گفت: در مجموع سرمایه گذاری حدود 38 میلیارد دلار برای 
این کریدور در نظر گرفته شده است که سهم روسیه 35 درصد و سهم ایران 34 درصد خواهد 
بود.مدیر بندر ایرانی سالیانکا به اقدامات انجام شده از سوی کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران در 
مسیر کریدور شمال- جنوب اشاره کرد و افزود: خرید 330 دستگاه واگن ریلی، خرید 54 هزار 
کانتینر، مذاکره، خرید و سفارش ساخت 21 فروند کشتی برای تقویت مسیرهای دریایی از جمله 
این اقدامات بوده است.وی همچنین به افزایش ظرفیت حمل بار از سوی کشتیرانی دریای خزر 
به 130 هزار تن، ایجاد خط مستقیم و منظم بین چین و هند و آفریقا از طریق بندرعباس و چابهار 
به مقاصد کشورهای در امتداد دریای خزر و روسیه اشاره کرد.این مقام مسئول سرمایه گذاری 10 
میلیون دلاری گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران در بندر سالیانکا جهت افزایش ظرفیت، 
توسعه بندر، زیرساخت و خرید کشتی را از مهمترین اقدامات گروه کشتیرانی بیان کرد.وی جذب 
سرمایه گذاری در ساخت و ساز، بازسازی، نوسازی و توسعه زیرساخت های حمل ونقل و ارتقا 
وسایل حمل و نقل، شناسایی پروژه های با پتانسیل بالا برای جذب محموله در مسیر کریدور 
شمال -جنوب، توسعه ناوگان کانتینری و به خصوص یخچالی، گسترش ناوگان ریلی و گسترش 
تسهیلات حمل ونقل را از جمله مکانیزم های برداشتن موانع در مسیر کریدور بیان کرد.بر اساس 
اعلام کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران، در دومین روز این همایش بنادر آستراخان و کارخانه 

کشتی سازی لوتوس مورد بازدید اعضای شرکت کننده همایش قرار گرفت.

دو روی سکه افزایش مالیات سیگار
با تصویب نمایندگان مجلس در طول اجرای برنامه هفتم توســعه میزان مالیات 
محصولات دخانی از جمله سیگار و تنباکو افزایش پیدا خواهد کرد و این در حالی 
است که افزایش مالیات سیگار همواره یک موضوع مناقشه برانگیز بوده، چراکه 
تولیدکنندگان معتقدند افزایش قیمت منجر به افزایش قاچاق خواهد شــد، اما 
دست اندرکاران وزارت بهداشت می گویند افزایش مالیات منجر به کاهش مصرف 

دخانیات خواهد شد.
بر اساس بند الحاقی 5 ماده 73 لایحه برنامه علاوه بر مالیات بر ارزش افزوده خاص محصولات دخانی 
موضوع بند »ت« ماده )26( قانون مالیات بر ارزش افزوده، مالیات عملکرد، حقوق ورودی و حق انحصار 
بر محصولات دخانی، از ابتدای سال 1403 مالیات هر نخ سیگار نسبت به قانون بودجه 1402 کل کشور 

سالانه به شرح زیر افزایش می یابد:
1-1 تولید داخل با نشان ایرانی پانزده درصد )درصد15(

1-2 تولید داخل با نشان بین المللی بیست و پنج درصد )درصد25(
1-3 سیگار وارداتی با هر نشان پنجاه درصد )درصد50(

1-4 هر بسته تنباکوی پنجاه گرمی تولید داخل بیست درصد )درصد20(
1-5 هر بسته تنباکو پنجاه گرمی وارداتی آماده مصرف پنجاه و پنج درصد )درصد55(

همچنین در برنامه هفتم توسعه مقرر شــده 100 درصد درآمدهای حاصل از اجرای این جزء توسط 
سازمان امور مالیاتی وصول و به خزانه داری کل کشور واریز شود و در بودجه های سنواتی جهت کاهش 
مصرف دخانیات، پیشگیری و درمان بیماری های ناشی از آن، توسعه اماکن ورزشی با اولویت مناطق کم 

برخوردار و توسعه اماکن ورزشی در مدارس اختصاص یابد.
البته لازم به ذکر است که واردات رسمی سیگار از سال 1397 متوقف شده و تمام سیگارهای خارجی 
که در داخل کشور تولید مشترک ندارند و روی آن ها تصاویر هشدار وجود ندارد، قاچاق است.در مجموع 
این بند در حالی در برنامه هفتم توسعه گنجانده شده که افزایش مالیات سیگار همواره موضوعی مناقشه 
برانگیز در کشور بوده است.به طور کلی از 13 دی ماه سال 1400 مقرر شد صنعت دخانیات کشور در 
قالب دو سر فصل برای محصول تولیدی عوارض و مالیات پرداخت کند. بند »ت« ماده 26 قانون دائمی 
ارزش افــزوده و حق انحصار که تولید کننده داخلی با برند ایرانی را ملزم به پرداخت 27 درصد، تولید 
کننده داخلی با برند بین المللی را ملزم به پرداخت 42 درصد و وارد کننده را ملزم به پرداخت 75 درصد 
مالیات و عوارض کرده است. همچنین مقرر شده بود هر سال پنج واحد درصد به ارقام فوق افزوده شود 
تا در نهایت جمع مالیات و عوارض دریافتی از تولید کننده داخلی با برند ایرانی به 57 درصد، تولید کننده 
داخلی با برند بین المللی تا 97 درصد و واردات به 135 درصد افزایش یابد.البته چند روز بعد از اجرای این 
قانون، اخباری مبنی بر تصویب مالیات نخی سیگار در کمیسیون تلفیق بودجه منتشر شد که مورد انتقاد 
تولیدکنندگان قرار گرفت و در نهایت منتفی شد. اما موضوع مالیات نخی برای سال 1402 اجرا شد. طبق 
گفته های نایب رییس اتحادیه صنف عطار، سقط فروشان و عمده فروشان کالای دخانی تهران، در سال 
جاری به دلیل وضع مالیات جدید، قیمت سیگار نسبت به اسفند سال قبل 10 تا 15 درصد افزایش یافت.

موضوع مالیات بر سیگار همواره مناقشاتی بین وزارت بهداشت و تولیدکنندگان سیگار به همراه داشته؛ 
تولیدکنندگان معتقدند افزایش مالیات سیگار منجر به افزایش قاچاق می شود، اما جمعیت مبارزه با استعمال 
دخانیات بارها اعلام کردند که ایران کمترین مالیات را بر محصولات دخانی دارد و معتقد است افزایش 
مالیات منجر به کاهش مصرف دخانیات می شود.اخیرا هم رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات 
وزارت بهداشت درباره تصمیم جدید مجلس در برنامه هفتم توسعه گفته که  شاید اخبار پررنگ شده مبنی 
بر »گران شدن سیگار« چندان درست نباشد. نرخ هایی که اکنون وضع شده به گونه ای است که چندان 
تفاوتی در قیمت محصول دخانی نخواهد داشت. به عنوان مثال یک نوع سیگار بسته ای 15 هزار تومانی 
قرار است 2250 تومان افزایش قیمت داشته باشد؛ و یک بسته سیگار 25 هزار تومانی دیگر نیز حدود 31 
هزار تومان شود! آیا این رقم ها در حدی است که گران شدن سیگار تا این حد خبری شده است؟ بدیهی 
است این افزایش قیمت هیچ تاثیری بر کاهش مصرف نخواهد داشت و تا زمانیکه ساختار قیمت گذاری 
محصولات دخانی به گونه ای باشد که با درج حداقل قیمت ها روی بسته بندی محصولات دخانی، صنایع 
دخانی به دنبال پرداخت مالیات کمتر باشند، حتی افزایش صد در صدی مالیات هم موجب کاهش مصرف 
نخواهد شد.از طرف دیگری پیش بینی می شود تولیدکنندگان هم همچنان نگران افزایش حجم قاچاق 
در بازار در پی افزایش قیمت باشند و رایزنی های خود را شروع کنند. اما این بار باید منتظر ماند و دید چه 

کسی برنده این مناقشه خواهد بود.

فرصتهای طلایی لجستیکی و ترانزیتی ایران
ادامه از صفحه یک- بخش مهم دیگر توافقنامه ترانزیت گمرکی در حال آماده سازی است، به طوری 

که اعضای EAEU امکان پیوستن به این توافقنامه ترانزیت گمرکی را دارند.
در اجلاس سال گذشته سازمان همکاری شانگهای، نمایندگان وزارتخانه های حمل و نقل قرقیزستان، 
ازبکستان و کمیسیون توسعه ملی و اصلاحات چین توافقنامه همکاری در مورد ساخت راه آهن منعقد 
کردند. آنها موافقت کردند که تمام اسناد پروژه را تا ژوئن 2023 آماده کنند. در مجموع، اجلاس امروز 
شانگهای نقش مهمی در توسعه کریدورهای شمال-جنوب و شرق به غرب خواهد داشت و احتمالا 
توافقنامه هایی نیز در این مورد امضاء شود. باید توجه داشت که این کریدورها برای روسیه، چین و ایران 

در بحث ترانزیت نقش حیاتی و محوری دارد.

اخبار کوتاه 

وزیر راه و شهرسازی از توافق برای ایجاد کارگروه 
تکمیل زنجیره ریلی کریدورهای شرق به غرب از 
چین به قرقیزستان، ازبکستان، ترکمنستان و ایران 

خبر داد.
مهرداد بذرپاش« که به منظور شرکت در نشست نخست وزیران 
کشورهای عضو پیمان شانگ های به همراه معاون اول رئیس 
جمهور در بیشکک )پایتخت قرقیزســتان( به سر می برد، در 
حاشیه نشست های دوجانبه معاون اول رئیس جمهور و هیأت 
همراه با نخست وزیران و مقام های روسیه و قرقیزستان، گفت: 
یکی از نکات مورد توافق با نخست وزیر قرقیزستان، ساخت 

مراکز لجستیک در هر دو کشور است.
وی بیــان کرد: به همین منظــور، در بندرعباس یک مرکز 

لجستیک ایجاد خواهد شد تا تولیدکنندگان بتوانند کالا به ایران 
صادر کنند و برعکس برای طرف ایرانی نیز در قرقیزستان یک 

مرکز لجستیک برای صادرات تولیدات ایجاد خواهد شد.
بذرپاش ادامــه داد: یکی از نکات دیگری که بســیار مهم 
بود، مسیر ریلی اســت که از چین به قرقیزستان، ازبکستان، 
ترکمنستان و ایران )تا دریای جنوب( متصل می شود. این، یک 
شبکه ریلی بسیار مهم در راستای تکمیل زنجیره کریدورهای 
شرق به غرب منطقه اســت که تصمیم گرفته شد کارگروه 
مشترک در همه کشورها در این زمینه تشکیل شود و قرار شد 

فردا در نشست شانگهای هم این موضوع بیشتر پیگیری شود.
وزیر راه و شهرســازی یادآور شد: نکته دیگر، افزایش تعداد 
پروازها به منظور تردد بهتر تجار بود که این مهم نیز با توافق 

همراه شد.وی تاکید کرد: محور بعدی، درباره استفاده از ارزهای 
مشترک ملی دو کشور بود که در این زمینه هم تصمیمات خوبی 

گرفته شد.
بذرپاش گفت: همچنین همه پروژه های مشترک مهم با روسیه 

بررسی و تصمیمات خوبی گرفته شد.
وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: در زمینه مشکل کامیون های 
روسی که به ایران سفر می کنند یا برعکس، آن هم که از مرز 
جمهوری آذربایجان می گذرند، گفت وگوهایی انجام شد و قرار 
است وزرای ایران، روسیه و جمهوری آذربایجان در منطقه حاضر 

باشند و مشکلات را رفع کنند.
وی گفت: سرمایه گذاری در پروژه های ریلی و حمل و نقلی هم 

در این نشست ها مطرح شد.

 ایجاد کارگروه مسیر ریلی کریدورهای شرق 
به غرب از چین تا ایران

اینفوگراف

برنامه ریزی برای راه اندازی شهرک تخصصی صنعت اسباب بازی
معاون وزیر صمت مطرح کرد

معاون دفتر صنایع خلاق و ورزشی وزارت صمت 
گفت: وزارت صمت به دنبال این است صنعت 
اسباب بازی در شهرک تخصصی اسباب بازی 
رشد کند که در این زمینه پیگری ها، مکاتبات و 
موافقت ها انجام شده و اگر محقق شود اتفاق 

خوبی برای تولیدکنندگان است.
محسن حموله با بیان اینکه دفتر صنایع خلاق و ورزشی از 
سال1400 در وزارت صنعت، معدن و تجارت تشکیل شده 
است، گفت: هشت رشته فعالیت از جمله اسباب بازی در 
این دفتر مشخص شدند و تولید، بازار، تجارت و بحث های 
مربوط به فناوری و کســب و کار این رشــته ها از سوی 

کارشناسان دفتر رصد و هدایت می شود.
معاون دفتر صنایع خلاق و ورزشی وزارت صمت با بیان 
اینکه در این مدت اقداماتی با برگزاری جلســات با افراد 
متخصص و کارشناسان در این صنعت انجام شده تا بتوانیم 
برای این صنعت پیش نویس سند راهبردی اسباب بازی 
را آماده کنیم، اظهار کرد: در این پیش نویس بخش های 
مختلف صنعت سرگرمی و اسباب بازی دیده شده است و 
به زودی بعد از جمع بندی از این سند رونمایی خواهد شد. 
در این سند نقاط قوت، ضعف، فرصت ها و تهدیدهای این 
رشته فعالیت تخصصی و چشم انداز پنج ساله صنعت اسباب 

بازی دیده شده است.
به گفته معاون دفتر صنایع خلاق و ورزشی وزارت صمت، 
افرادی که در سامانه جامع تجارت، به عنوان تولیدکننده 
اســباب بازی، کد نقش دارند و آمــار تولید خود را در این 
ســامانه اطلاع رسانی می کنند، می توانند از حمایت های 

دفتر صنایع خلاق در این حوزه بهره مند شــوند. یکی از 
مشکلات صنعت اسباب بازی در کشور بحث آمار مصرف، 
تولید و صادرات است. البته آمارهایی وجود دارد، اما می توان 
گفت دقیق نیستند و نظرات متفاوت است. بنابراین مکاتباتی 

با مرکز آمار برای تهیه آمارهای دقیق انجام شده است.
محسن حموله با بیان اینکه کیفیت تولید اسباب بازی 
نســبت به سال های قبل بیشتر شــده و صادرات هم در 
این حوزه حتی به کشورهای اروپایی هم انجام می شود، 
گفت: به دنبال این هستیم با حمایت هایی که برای این 
 صنعت در نظر داریم، فصل جدیدی برای تولید اسباب بازی

 آغاز شود.
معاون دفتر صنایع خلاق و ورزشی وزارت صمت با بیان 
اینکه انجمن تولیدکنندگان اسباب بازی در حال تشکیل 
کمپینی هستند تا شرکت هایی که کالای صادراتی دارند 
را معرفی کنند، گفت: واردات اســباب بازی از کشورهای 
مختلف انجام می شود، اما بیشــترین واردات مانند اکثر 

کشورها از کشور چین است. در دفتر صنایع خلاق اخیرا 
با هماهنگی شورای نظارت بر اسباب بازی کمیسیون فنی 
نظارت بر واردات اسباب بازی هم تشکیل شده که اعضای 
این کمیســیون کالاهای ثبت سفارش شــده را بررسی 
می کنند تا کالای بدون کیفیت یا کالای دارای مغایرت 
فرهنگی با جامعه ما داشته باشد وارد نشود و ضرر و زیانی 

هم شامل حال واردکننده نشود.
معاون دفتر صنایع خلاق و ورزشــی وزارت صمت در 
پاســخ به سوالی درباره احتمال همکاری با چین در حوزه 
تولید اســباب بازی، تصریح کرد: تلاش ما این است ابتدا 
تولیدکنندگان داخلی صرفا در نمایشگاه های تخصصی 
حضور داشته باشند، در این صورت ممکن است قراردادهایی 
برای تولید مشترک نیز فراهم شــود. چین هم در حوزه 
اسباب بازی برای همه کشورهای جهان مطابق کیفیتی 

که مصرف کننده درخواست کند، تولید می کنند.
حموله معاون دفتر صنایع خلاق و ورزشی وزارت صمت 
درباره سیاست های حمایتی از تولیدکنندگان اسباب بازی 
نیز گفت: وزارت صمت به دنبال این است صنعت اسباب 
بازی در شهرک تخصصی اسباب بازی رشد کند که در این 
زمینه پیگیری ها، مکاتبات و موافقت ها انجام شده و اگر 
محقق شود، اتفاق خوبی برای تولیدکنندگان است. اما تاکید 
می کنم کسانی می توانند از این حمایت ها استفاده کنند که 
در سامانه جامع تجارت کد نقش داشته باشند و خودشان 
را معرفی کرده باشند. در اصل یکی از راه های جلوگیری از 
تولید اســباب بازی کپی و زیرپله ای، شفاف شدن فضای 

تولید است.

این افراد زمین 400متری می گیرند بورس نباید به ضد خودش تبدیل شود
رئیس کمیسیون عمران مجلس: مشکلات تامین مواد اولیه تولید

معاون وزیر صمت گفت: رشد تولید ماحصل این است که مواد اولیه 
هم به همین میزان رشد کند، اما این رشد به آن میزانی که ظرفیت 
تولید در کشور است و انگیزه تولید در جامعه صنعتی کشور است، 

نیست.
محمدمهدی برادران اظهار کرد: در مقطعی با کمبود کالای خاص مواجه بودیم، 
چراکه واردات ممنوع بود و هم در عمل تولید کشور بسیار کم بود و حتی در مقاطعی 
در سال های قبل کار به شکلی بود که باید ثبت نام می شد و بعد از مدتی کالا تحویل 
مشتری می شد. اما امروز در حوزه های خاص مثل ماشین ظرفشویی که با کمبود 
مواجه بودیم، 9 خط جدید در دو ســال اخیر افتتاح شده که نیاز به این محصول را 

برطرف می کند و این روند رو به رشد است.
وی افزود: همینطور در کولرگازی در ســال 1400 حدود 145 هزار دستگاه تولید 
شده، در سال 1401 این میزان به 272 هزار دستگاه رسیده و در شش ماهه نخست 
امسال، 147 هزار دستگاه کولرگازی تولید و برنامه ریزی شده تا پایان سال به بیش 

از 300 هزار دستگاه برسد.
به گفته این مقام مسئول، در حوزه کولر گازی هنوز نیاز جامعه بیشتر از این است، 
اما در تلویزیون در سال 1400، یک میلیون و 500 هزار دستگاه تولید داشتیم، سال 
1401 این میزان تولید به یک میلیون و 908 هزار دستگاه رسیده که 27 درصد رشد 
داشته و امسال هم در این شش ماهه روند رو به رشد داشتیم. همچنین در یخچال و 
فریزر دو میلیون و 500 هزار دستگاه در سال 1400 تولید داشتیم، در سال 1401 به دو 
میلیون و 697 هزار رسیده که هشت درصد رشد داشته و امسال هم به یک میلیون 
و 240 هزار دستگاه رسیده است. البته اخیراً ترکیب نوع محصولات تغییر پیدا کرده 
و از یخچال های ساده به یخچال های با شرایط ویژه تر همچون یخچال های دودر یا 
یخچال های ساید تبدیل شده که هم رضایتمندی بیشتر و هم ارزبری بیشتری دارد.

بــرادران با بیان اینکه در حوزه های مختلف لــوازم خانگی بزرگ، کوچک، حوزه 

تصویری و لوازم خانگی مختلف در ســال گذشته بیش از 17 میلیون و 640 هزار 
دستگاه تولید شده و در نتیجه هم نیازهای داخلی برآورده شده و هم به کشورهای 
همسایه صادرات داشته باشیم.معاون وزیر صمت در ادامه درباره مشکلات تأمین مواد 
اولیه از جمله فولاد، گفت: رشد تولید ماحصل این است که مواد اولیه هم به همین 
میزان رشد کرده، اما این رشد به آن میزانی که ظرفیت تولید در کشور است و انگیزه 
تولید در جامعه صنعتی کشور است، نیست. یکی از مطالبات جامعه صنعتی کشور این 
است که به میزانی که آمادگی رشد تولید در کشور است و اقبال مردم به کالای داخلی 

رشد می کند، به همان میزان هم باید مواد اولیه مناسب تری را در اختیار بگذاریم.
وی ادامه داد: افزایش قیمت ها در بورس، آن جایی که بر اساس نظام شفاف است، 
مورد وفاق همه تولید کنندگان است. همچنین اگر جاهایی محدودیت تولید داریم، باید 
برویم از محل واردات آن منابع را تأمین کنیم. اما آن جایی که محل اختلاف می شود، 
آنجاست که هم محصولی مثل فولاد را تولید مازاد داریم و هم صادر می کنیم. اما 
کسی که رادیاتور فولادی تولید می کند، بازار صادراتی را از دست می دهد، چراکه قیمت 

فولاد در کشور همسایه ای که فولاد را از ایران خریده، کمتر از کشور خودمان است.
وی افزود: مکانیزم قیمت گذاری فولاد و مس با سازمان حمایت نیست. در سال های 
قبل یک استثنائاتی ایجاد شده و به نوعی قیمت گذاری در بورس کالا را جایگزین 
قیمت گذاری واقعی کردند. این باعث شده که در زنجیره بالادست سودهای 80 درصد 
هم می بینیم، در صنعت لوازم خانگی با همه رشدی که در سال های اخیر داشته و 
برخی تا هفت برابر تولید داشتند، اما صورت های مالی بورسی این شرکت ها که نگاه 
می کنید مثلًا به زیر 10 درصد می رسید. این موضوع تبعاتی داشته است.وی تاکید 
کرد: اما باید در زنجیره پایین دست در محصول نهایی سود بیشتری را برای انگیزه 
تولید ایجاد کنیم. گرچه ما از نظام شفاف بورس دفاع می کنیم، اما بورس نباید به ضد 
خودش تبدیل شود و به جای اینکه عامل رقابت شود، بعضی وقت ها عامل انحصار 
شود و با عرضه های مهندسی شده یا شرایط خاص باعث شود به جای تولید کننده 

داخلی، تولیدکننده های خارجی از مزیت های کشور استفاده کنند.
بــرادران با بیان اینکه در حوزه محصولاتی که اخیراً مردم به خرید آن روی آورند 
مثل هواپزها، عمق تولید خیلی کم است، اما به این سمت می رویم که لوازم خانگی 

کوچک را نهادینه کنیم.
معاون وزیر صمت گفت: بعضی وقت ها تولیدکنندگان جدید به جای اینکه عمق 
تولید را بالا ببرد، می خواهند دوباره از پایین تر شروع کنند و متوسط تولید را کاهش 
می دهند. به همین دلیل دیگر سرمایه گذاری های جدید در حوزه هایی معطوف شده 
که آنجا زنجیره ارزش تولید کالا نداریم. همچنین خیلی از حوزه های تولید دیگر اشباع 
شده که بخشنامه کردیم در این حوزه ها دیگر سرمایه گذاری نشود و به جای آن به 

سمت عمق تولید در جایی که تولید داخل ندارد سرمایه گذاری شود.

رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: باید مهاجرت 
معکوس انجام شود تا در مرحله ای که روستاییان به مرکز 
استان ها مهاجرت کرده اند، بتوانیم تسهیلات ویژه ای در 
روستاها و شــهرهای کوچک ارائه دهیم. مخصوصا با 
پیش بینی زمین های 400 متری که اسکان و معیشت را 

مدنظر دارد.
محمدرضا رضایــی کوچی گفت: حدود 6 میلیون خانواده متقاضی 
خانه دار شدن هستند که برای 4 میلیون نفر از آنها برنامه ریزی کرده ایم 
و زمین آن آماده شده و امیدواریم وزارت مسکن و شهرسازی با قوانینی 
که برایش پیش بینی شده بتواند مابقی زمین ها را آماده کرده و در اختیار 

مردم قرار دهد.
رضایی کوچی خاطرنشان کرد: صنعت ساختمان موضوعی است که 
مجلس و دولت به آن اهتمام ویژه ای دارند و با همین رویکرد سه قانون 
را در مجلس یازدهم تصویب و در اختیار دولت قرار داده ایم. قوانین خوبی 
در حوزه مسکن داریم از جمله؛ قانون جهش تولید مسکن، قانون مالیات 
برخانه های خالی ، قانون ساماندهی زمین و اجاره مسکن که با رویکرد 

کمک به صاحبخانه شدن هموطنان تصویب شده است.
وی با بیان اینکه خوشــبختانه در کشورمان در مصالح ساختمان و 
مسکن خودکفا هستیم و نیازی به خارج از کشور نداریم، گفت: همچنین 
نیروی انسانی، نیروی ماهر و مصالح خوب همه چیز آماده است و قانون 
نیز کاملا در اختیار دولت است؛انتظار این است یک میلیون واحدی که 

نیاز کشور است ساخته شد و این اتفاق بیفتد.
رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی با اشاره به این نکته 
که لازم اســت دولت نقش سیاست گذاری خودش را ایفا کند و اجازه 
بدهد که بخش خصوصی و خود مردم به سمت ساخت و ساز بیایند، 
بیان کرد: اهدافی که در برنامه هفتم و احکامی که آورده ایم ابتدا باید در 
کشور ساخت وساز را مردمی سازی کنیم یعنی زمین و تسهیلات را به 
مردم بدهیم و مردم خودشان به سمت ساخت و ساز بروند.وی با تأکید 
بر اینکه نباید به سمت انبوه سازی برویم، افزود: به نظر من به سمت 
انبوه سازی در جاهایی که امکانش می باشد، نباید برویم به خصوص در 
شهرهای جدید و شهرهایی که در کنار نوار ساحلی تعریف شده است 
همچنین در شهرک ها که این امکان وجود دارد که به صورت ویلایی 
در اختیار مردم قرار دهیم. با امکانات و مصالح موجود، می توان در یک 

بازه زمانی 3 ماهه، یک واحد مسکونی 100 متری ساخت. 

رضایی کوچی خاطرنشان کرد: در برنامه هفتم توسعه روی این موضوع 
تأکید کردیم و احکام بســیاری خوبی آوردیم و کمک دادیم به دولت 
تا زمین را در اختیار مردم قرار دهد. نگاه مان این اســت که مهاجرت 
معکوس را در کشور انجام دهیم و در مرحله ای که روستاییان به سمت 
مرکز اســتان ها مهاجرت کرده اند، بتوانیم تسهیلات ویژه ای را برای 
روستائیان و شهرهای کوچک در اختیار مردم قرار دهیم که مردم بتوانند 
در آن جا زندگی کنند. مخصوصا با پیش بینی زمین های 400 متری که 

هم بحث اسکان و هم معیشت مردم در این کار مدنظر است.
رضایی با اشاره به آخرین قانون جهش تولید مسکن گفت: حدود یک 
میلیون و 800 هزار واحد زمین شناسایی و ساخت و ساز آن شروع شده 
و پیش بینی مان این است که با پیشرفت حدود 30 درصد و با همکاری 

بیشتر بانک های عامل و تسهیلات ویژه این کار انجام شود.
وی افزود: این تســهیلات در برنامه هفتم برای قانون جهش تولید 
مسکن درنظر گرفته شده است لذا انتظار داریم این پروژه به سرعت 
تمام شــود و واحدهای جدیدی که مد نظر و زمین آن هم پیش بینی 
شده در اختیار مردم قرار بگیرد.رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای 
اسلامی گفت:ســالی یک میلیون واحد براحتی امکان اجرایش را در 
کشــور داریم فقط بحث تسهیلات بانکی بانک ها مشکل است که 
امیدواریم همراهی و همکاری بانک ها را بتوانیم بیشتر کنیم. باید این 
واحدها 4 ساله ساخته شود، سالی یک میلیون واحد اما تا آیین نامه آن 
نوشته و تصویب شود، کار با تدخیر اجرا شد و یک میلیون و 800 هزار 
واحد از 4 میلیون واحد ساخته آن شروع شده و مابقی هم با مساعدت 
دولت بزودی ساخت آن شروع می شود و امیدوارم به سمتی برویم که 

سالی یک میلیون واحد بتوانیم تحویل مردم بدهیم.

قیمت خانه در مسیر کاهش
چهار شــاخص اثرگذار بر بازار مسکن در مسیر 
بهبود قرار گرفته اســت. ثبات بازارهای موازی، 
رونق نسبی ساخت و ساز، کاهش سرعت رشد 
نقدینگی و رکود معاملات مسکن از عواملی است 
که اثر کنترل کننده بر بازار ملک ایجاد کرده است.

روز گذشته بانک مرکزی اعلام کرد که رشد نقدینگی طی 
مسیر کاهشی از 39 درصد در سال 1400 به 31.1 درصد در 
سال 1401 و به 26.9 درصد در شهریور 1402 رسیده است. به 
تبع آن رشد پول که سنجشی برای وضعیت انتظارات تورمی 
محسوب می شود از بالای 70 درصد در اغلب هفته های اسفند 
1401 به سطح 39 درصد در مهرماه سال جاری رسیده است.

بازارهای همســو و اثرگذار بر بخش مســکن نیز به ثبات 
رســیده اند؛ به نحوی که در ســال جاری قیمت دلار، طلا و 
خودرو در محدوده مشــخصی قرار گرفته و نوسانات چندانی 
نداشته است. حتی با وجود تنش های بین المللی هفته های اخیر، 

بازار ارز دچار تغییر محسوسی نشد.
درخصوص میزان ساخت و ساز هم آمار از رونق این بخش 
حکایــت دارد؛ به نحوی که شــاخص مدیران خرید بخش 
ساختمان )شامخ( از رقم 33.95 در فروردین امسال به 55.49 در 

مرداد رسید. بخشی از این رشد به ساخت و ساز دولتی در قالب 
طرح نهضت ملی مسکن مربوط می شود و بخش دیگر از رونق 

خانه سازی توسط بخش خصوصی نشأت گرفته است.
رسیدن 1.5 میلیون واحد به مرحله ساخت

دولت تاکنون 1.5 میلیون واحد مسکونی با میانگین پیشرفت 
25 درصد را به مرحله ســاخت رســانده و در یک سال اخیر 
150 هزار واحد نیمه تمام را تکمیل کرده است. یکی از بخش ها 
که تا 140 درصد رشد کرده نوسازی بافتهای فرسوده است. بنا 
 ـمعاون وزیر راه و شهرسازی از ابتدای  به گفته محمد آیینی 
دولت سیزدهم تاکنون مجموعا 189 هزار و 200 واحد در دست 
نوســازی قرار گرفته که حدود 32 هزار واحد آن باقیمانده از 

پروژه های نیمه کاره دولت قبل بود.
در خصوص میزان معاملات نیز آمار از کسادی خرید و فروش 
در بخش سوداگری و سرمایه ای حکایت دارد. تقریبا از خرداد 
امسال به دلیل کاهش انتظارات تورمی در بخش ملک، خرید 
و فروش به شدت کاهش یافت و تورم این حوزه کنترل شد؛ 
به طوری که در سه ماهه تابستان تورم بازار مسکن در شهر 
تهران به ترتیب منفی 2.8، منفی 0.7 و منفی 1.7 درصد بود. 
طبق اعلام مرکز آمار در شــهریورماه میانگین وزنی قیمت 

مسکن در تهران 80 میلیون و 838 هزار تومان بوده در حالی 
که مرداد این رقم 83 میلیون و 182 هزار تومان بود. تورم نقطه 
به نقطه مسکن شهر تهران در شهریور 1402 به 75 درصد 
 رسیده اما در مقایسه با ماه قبل )84 درصد( 8.9 درصد کاهش 

داشته است.
با اینکه چهار متغیر اثر آرامش بخش بر بازار مسکن ایجاد 
کرده، نرخ تورم شهریورماه در محدوده 46 درصد قرار داشته 
اســت. اگرچه تورم نقطه به نقطه به 39 درصد رسیده و 0.3 
درصد نسبت به مرداد کاهش یافته اما هنوز نرخ تورم با شرایط 
ایده آل فاصله دارد که امید می رود با کاهش رشــد نقدینگی 

شاخص تورم نیز طی ماههای آینده کاهشی شود.
با شروع پاییز و پایان فصل جابه جایی، معاملات مسکن نیز 
کاهش یافته و بنا به گفته واسطه های ملکی، مبایعه نامه های 
چندان زیادی در خرید و فروش و حتی اجاره منعقد نمی شود. 
انتظار می رود در فصل پاییز روند کاهشی تورم بازار ملک ادامه 
پیدا کند. شهریور امسال فقط 3008 معامله مسکن در تهران 

منعقد شد که حدود یک پنجم حالت ایده آل است.
 ـسخنگوی اقتصادی دولت با بیان  سیداحســان خاندوزی 
اینکه ترمز رشد قیمت در بازار مسکن کشیده شده است گفت: 

در پنج ماه منتهی به شهریور امسال کاهش 46 واحد درصدی 
تورم مسکن را تجربه کردیم. تورم نقطه به نقطه شهریورماه 
هم نسبت به قله قیمتی که در اردیبهشت امسال داشتیم و این 
میزان را در اردیبهشت نسبت به سال قبل با 121 درصد رشد 

مواجه کرد، به کاهش 46 واحد درصدی رسانده است.
کاهش سفته بازی در بازار مسکن

ســخنگوی اقتصادی دولت با بیان اینکه درخواست ما از 
مجلس این است که نهایی شدن قانون مالیات بر سوداگری 
را در اولویــت قــرار دهند، تصریح کرد: همواره بخشــی از 
پیشــران های افزایش قیمت در بخش دارایی ها به ویژه در 
حوزه مسکن، سوداگری های بازار مسکن بوده است. با توجه 
به تدابیر ماه های اخیر مبنی بر اینکه از ابزارهای تنظیمی برای 
تنظیم سوداگری ها و کاهش و تعدیل سفته بازی در بازار مسکن 

استفاده کنیم، وضعیت بهتر شده است.
خاندوزی تاکید کرد: برخی بنگاه های معاملات ملکی که 
در افزایش قیمت نقش داشتند، تعطیل شدند و در عین حال 
همراهی دولت و مجلس برای تصویب قانون مالیات بر عایدی 
سرمایه منجر به کم رونق شدن سفته بازی ها در بازار مسکن 

شده است.

 ـکارشناس بازار مسکن در تحلیل  همچنین مهدی روانشادنیا 
شرایط فعلی این بازار به ایسنا گفت: بررسی ادوار بازار مسکن 
نشان می دهد که قیمت قیمت هر متر مربع مسکن در تهران 
بین 1000 تا 1100 دلار بوده و در پیک هایی تا 1600 دلار هم 
رسیده است. در حال حاضر نیز اگر میانگین قیمت مسکن را با 
دلار آزاد محاسبه کنیم به رقم حدود 1600 دلار می رسیم که 
سقف دوره های گذشته را نشان می دهد. در نتیجه یا دلار باید 
خود را با مسکن تطبیق دهد یا قیمت مسکن از دلار کمتر شود.
وی افزود: به دلیل ماهیت چسبندگی بازار مسکن معمولا 
قیمت ها کاهش محسوسی پیدا نمی کند اما می تواند به ثبات 
برسد. با توجه به تورم ذاتی اقتصاد  کشور ثبات قیمت اسمی 

مسکن به معنای کاهش قیمت واقعی آن خواهد بود.
روانشــادنیا با بیان این که متقاضیان توان خرید مسکن با 
قیمت های فعلی را ندارند افزود: از طرف دیگر فروشندگان و 
سازندگان آپارتمان هم نمی توانند برای فروش قطعی تصمیم 
بگیرند. در نتیجه فضای ابهام آلودی در بازار ملک ایجاد شده 
که می توان گفت اگر محرک هایی از جانب بازارهای موازی 
بخصوص بازار ارز وارد نشــود دست کم تا پایان سال جاری 

وضعیت رکودی مسکن ادامه خواهد داشت.


